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Nye pattedyr
oppdages i Norge
Flere nye pattedyr er opp
ciaget i Norge. Avsloringene
har kommet i forbindelse med
at Norsk Zoologisk Forening
lager pattedyr-atlas.

Trollfiaggermus og rissodelfin er oppdaget som

nye arter. Beveren utvider sitt leveomrade.
Mårhunden har gjort ibrsok på å innvandre fra
Russland, men ser ikke ut til å fa fotfeste i Norge.

I motsetning til hva mange tror, vet forskerne
lite om utbredelsen av pattedyr her til lands.
Særlig gjelder det smågnagere, flaggermus og
spissmus.

I forbindelse med kartieggingen oppfordrer
Kjell Isaksen i Norsk Zoologisk forening folk som
har observert pattedyr i Norge til å fortelle om det
til foreningen.

Side 3

i Stortinget
Bare tre prosent av
sakene som Stortinget
behandlet i stortings
perioden 1994/95 var.
miljøsaker. I disse sak
ene samarbeidet Ap
ofte med SV eller Frp.

I seks av ti miljosaker Iint
regjeringspartiet alliansepart

nere i V og Frp. Men det
dreide seg sjelden om de
samme sakene. 1)e to partiene
er svært uenige i miljøpoli
tikken.

Størst er imidlertid uenig
heten mellom SV og Høyre,
mens Sp og Krf er mest enige
om miljøsaker.

Side 6

— Bøssebærere
viktigst

TV-aksjonen «Miljø for
livet)) er mer opptatt av å
skaffe bøssebærere enn å
håndtere boikott-trusler.

— Den største utfordringen
foran TV-aksjonen er å skaffe
90 000 bøssebærere. Det vil
være svært viktig for resul
tatet, sier aksjonsleder Morten
Eriksen.

Side 6

INNHOLD

Marhunden bk satt ut i SrnjL’t pa 40-tallet, og er observert flere ganger i
Finnrnark. Men /i.rskerne tror ikke den har greid i etablere seg de,:

Få miljøsaker
4 Bjørnøyas grunn-

eier vil ikke verne
5 Skumleoljetanker
7 Klorbleking

ikke så ille
8 Ministre jobber

for Nikitin
8 Krav til luftkvalitet

kommer 1. januar
9 Strenge EU-krav

til øko-bønder
12 Vi lager stadig

mer søppel

Utgitt av Norges Naturvernforbund
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Morten Eriksen

aksjonsIede TV-aksjonen 96.
TV-aksjonen MILJØ FOR
LIVET skal bidra til a hevare
naturen og sikre menneskers
livsgrunnlag. Arets TV-aksjon
handler om bade miljø og ut—
vikling: Fattigdoni og nød skal
hekjempes med respekt for
jordas lålegreiiser.

I en tid preget av økende
fottigdom og stadig større
mi Ijoprohiemer er dette en
livsviktig aksjon. Både for
mennesker i den tredje verden,
for mennesker i Øst-Europa og
for oss i Norge.

En aksjon som handler om å
verne om livet og a trygge vår
folles fremtid burde ha alle
forutsetninger for å lykkes -

nettopp fordi den er livsviktig.
Allikevel har det spredd seg et
inntrykk av at TV-aksjonen
kanskje heller burde hete
«Kmngel Jr livL’l» —- i det
minste i følge en av vare større
tabloide aviser. Organisasjon
ene bak aksjonen er nemlig
ikke enige i alle ting — ikke en
gang i synet pa hvordan et
miljofond bør vurderes. Denne
uenigheten, kombinert med
sure oppstot fra en annen orga
nisasjon som ikke er med i det
gode selskap. har fatt leder-
skribenter til u stille spørs
malstegn bade ved sam
arbeidsklima og samarbeids
evnen i arets aksjon.

Kanskje ikke de helt store
sakene a problematisere sam
arbeidet ut fra. Men viktige
som signaler ørn at vi ikke har
fatt det til: Vi har ikke klart a
vise at arets TV—aksjon faktisk
er et nytt og viktig samarbeid,
et naturlig og nødvendig sam
arbeid som forplikter de invol
erte pa en helt spesiell mute.
Skal vi klare i være solidariske
med mennesker som lider og
kunne møte de alvorlige fattig
doms- og miljøproblemene pa
en mate som gir resultater, sa
ma vi erkjenne at det ma
innsats til langs en lang skala
av forskjellige tiltak. Ingen
enkeltørganisasjoner har Ujsit—
cii, lydhorhet og dialog ma
derfor prege samarbeidet. En
mangibldig innsats ma til. med
ulik kompetanse, forskjellige

hjertesaker og lydhørhet for
andres synspunkt.

Det er denne dialogen vi
ikke har klart å svnliggjore i de
siste ukenes mediestorm. Vi
har ikke klart a vise at hele TV—
aksjonen som nasjonal dugnad
i seg selv er dialog og sum
arbeid. Selv om mange miljø—
og utviklingstiltak kan være
omstridte og omdiskuterte, sa
kan vi som nasjon og som
organisasjoner samles om a
samle inn til konkrete pro
sjekter som skal sette men
nesker i stand til a sikre liv,
helse og fremtidig livsgrunn—
lag. Det er slike prosjekter i\’
aksjonen samler inn penger
til.

TV-aksjonen er et stort sam
arheidsprosjekt for selve livet

og vi ina kunne vise at vi
samarbeider som om det gjel
der livet. Da ma i se lenger
enn lokale kjepphester og
gamle motsetninger.

Jeg har selv lhtt besøke et av
TV-aksjonens prosjekter i
Tigray, Etiopia. Jeg har med
egne øyne sett hvor mye som
kan utrettes med sma midler:
Terrasering og beplantning,
bygging av vanningsanlegg,
etablering av frobanker - gjen
oppbygging av landet etter
katastrotar og borgerkrig.

Og jeg har opplevd SAM
ARBEID FOR L1VET: 5 000
kvinner og menn som arbeide
dugnad for a bygge demning.
Med et minimum av redskaper,
helt uten tekniske hjelpemidl
er, med stein og jord i sekker
pa ryggen og med sang og
latter vokste demningen dag
for dag. Og kvinnene kunne
med glede fortelle: Na slapp de
a flykte til Sudan igjen, nu
kunne de fa flere avlinger i
aret. nu fikk de vann og hadde
fatt ny tro pa fremtiden.

Et livgivende samarbeid
mellom mennesker i Etiopia og
mennesker i Norge. et sam
arbeid som skal utvikles videre
etter arets TV—aksjon. Derfor er
TV-aksjonen et samarbeid for
livet el livsviktig samarbeid
fbr vart felles livsgrunnlag og
var felles fremtid, et samarbeid
vi alle kan ta del i bade som
bossebærere og givere.

Arbeidet med å lage
et norsk pattedyr
atlas avslører flere
nye arter her i landet.
N&M Bulletin
Jens R Toldnæs

Trollfiaggermus er oppdaget
som ny art. Ileveren tar seg
opp Trysilelva og har etablert
seg i I ledmark, men finnes det
egentlig hasselmus i Norge?

Liten kunnskap
I motsetning til hva mange
tror, er fbrskernes kunnskaper
om utbredelsen av pattdyr i
Norge ofte svært liten. Dette
gjelder særlig for smagnagere,
flaggermus og spissmus. men
også for mer vanlige arter.

Vi tror veldig mye, men
vet veldig lite, sier Kjell
Isaksen i Norsk Zoologisk
Forening til N&M l3ulletin.

Den manglende kunnskap-
en er bakgrunnen for at Norsk
Zoologisk Forening har satt i
gang arbeidet med et norsk
pattedyr-atlas. Arbeidet ble
startet i 1993 og skal være fer
dig ved artusenskiftet. Så

Frankrike har Europas hard
este lovfestede mal nar det
gjelder soppelsortering. Sam
tidig har franskrnenn en ibo
ende motstand mot å kilde
sortere selv.

Istedet foretrekke de a
levere avfall til et stort auto
matisk sorteringsanlegg. Der
for kommer det stadig fiffige
løsninger for a få fransk
mennene til å tenne på nettopp
soppelsortering.

langt er omlag 17 000 obser
x asjoner registrert.

Nye arter
Kartleggingen har gitt zoolog
ene verdiftmll kunnskap om
sjeldne og nye arter i Norge.
For eksempel er det observert
rissodelfin i Osloljorden og i
Trondheirnsfjorden.

To nye liaggermusarter er
registrert. Stortiaggermus ble
pavist med sikkerhet lbrst i
1992. Senere er det gjort flere
funn pa sør-østlandet soni
tyder pa at arten forekommer
her.

Trollfiaggermus ble frmnnet
for første gang i fjor. Den
holder til pa Vestlandet og er
ikke funnet andre steder.

Eksotiske dyr fra øst
Fra øst kommer arter som
hisamrotte, mårhund og vill
svin.

l3isamrotta ble første gang
funnet i Sor-Varanger i 1960-
årene. Senere ble det gjort
spredte lùnn fram til midten
av åttiårene da arten for alvor
begynte å spre seg. Bisamrotta

Høyteknologisk

Det siste er at nye franske
høyhus blitt utstyrt med
datastyrte sorteringsanlegg. I
hver leilighet finnes et søppel
sjakt på kjøkkenet, skriver
bladet Environment&Tech
nique.

Sjakten har feni lokk med
tekst og bilder som viser av
ibllskategoriene. Alle lokkene
fører ned i samme sjakt, men
en dataregmstrator registrerer
hvilket lokk som er løftet og
beholder dette i minnet. Av
fallet faller gjennom sjakten
og havner i en container i
kjelleren. Containeren står pa
et transpoitbånd, og data
maskinen. som husker hvilket
lokk som ble apnet styrer

er opprinnelig en nordameri
kansk art som ble satt ut i
Finland og pa Kola-halvova
pa 1920 og 30-tallet.

Vi regner med at denne
arten har etablert seg i Norge
mm, sier Isaksen.

Til tross for mye mediaom
tale ser det ikke ut til at
mårhunden får fotfeste i
Norge. Dette dyret er bare
observert et par ganger i
Finnrnark. Den ost—asiatiske
marhunden ble satt ut i vest
lige deler av Sovjet i 1940-
arene for at man skulle fa et
nytt pesldyr å jakte på. Trolig
er det klimaet som gjør at
mårhunden ikke klarer å
overleve i Finnmark.

er like fremmede. Beveren er
godt kjent i Norge, men mest i
Agder og Telemark. Registrer
ingene viser at vår suverent
største gnager ogsa har eta
blert seg i I ledmark. Ileveren
har kommet inn fra Sverige
ved å ta seg opp Trysilelva.

Hasselmus er en svensk art

containeren til a slippe sin last
i en av fem store avfallslonner.
helle operasjonen er gjort i
løpet av sekunder.

Fem beholdere
Beboerne har fem avflmlls
beholdere pa kjøkkenet med
samme merking som pa sop
pelsjakten. Sa spørs det da -—

om disse anstrengelsene kan
fa franskmenn til na landets
ambisiose sorteringsmal.

som foreløpig ikke er ftmnnet i
Norge.

—- Det er en potensiell art
somn kanskje blir oppdaget i
løpet av prosjeklpermoden, sier
Isaksen.

En annen ostinnvandrer er
villsvinet som er sett flere
ganger i Østfold. Tæle vil
trolig være en begrensende
faktor for denne artens
utbredelse i Norge.

Vanlige dyr er viktig
Til tross for at Norsk
Zoologisk Forening så langt
har fritt inn over 17 000 obser
vasjoner er det bare 200 per
soner og 10 institusjoner som
har bidratt i arbeidet.
Foreningen har derfor et stort
behov for å få flere bidrags
ytere, og de henvender seg til
vanlige folk.

— Alle observasjoner er
viktige, selv de man tror er
helt vanlige, sier Isaksen og
oppfordrer folk til a bestille
registreringsskjemaer fra
foreningen.

Strengere miljøstraffer
Danmarks miljø- og energi-
minister Svend Auken vil
straffi miljokriminelle hard
ere enn i dag. Auken foreslar a
endre straffeloven sann at
straflène blir strengere og de
største miljøsynderne havner i
et register hos myndighetene.

Auken regner med at slike
endringer vil ha en preventiv
virkning.

Energikutt for klimaet
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Eierne av Bjørnoya er
sterkt kritisk til arbei
det med verneplanen
for øya, og vil ha
mulighet til framtidig
olje- og gassvirksom
het. Nærings- og
energiminister Jens
Stoltenberg er gene
ralforsamling i sel
skapet som eier øya.
N&M Bulletin
Audun Garberg

Stortinget har bedt om å lii en
verneplan for Bjørnøya og
områdene rundt øya. Syssel
mannen på Svalbard er nå
igang med å lage planen og
har i den forbindelse bedt
Bjørnøen AIS om korninen

Selv om det er betydelige
summer å spare har bare et
fåtall bedrifter satt i verk
tiltak, skriver Knut Onsager i
rapporten «l3ærekraftig mat-
produksjon og forbruk». Bare
30-40 av i 300 næringsmid
delbedrifter har benyttet seg
av dc offentlige støttepro
g ra ni mene Renere teknologi
og Nasjonalt Miljoteknisk
Program.

Store penger
Slakteriet på Gol er et godt
eksempel på en bedrift som
har inn lbrt ni iij oti Itak. Der har
cndrede slakterutiHer på sau
redusert utslippene, avfalls—
mengden og vannforbruket.

tarer til arbeidet. Bjornoen AS
eier Bjornoya. Selskapet er
heleid av staten, med nærings
og energiminister Jens Stolt
enherg som generalforsam
ling.

Minst mulig vern
Planen må bare verne de deler
av øya som «ut fra tungt—
veiende grunner er helt
nødvendig», skriver Bjørnøen
i sin uttalelse.

—- Vi har ikke planer tbr
næringsvirksomhet i dag, men
ønsker ikke a låse mulig
hetene 100 prosent for fram—
tiden. Det gjelder både i
forhold til mulig olje— og
gassvirksornhet og mineral
forekomstene på øya, sier
styreformann Iver Rode i
Bjørnøen AS.

På dette sparer slakteriet
flere hundre tusen kroner i
året. Og fordi utslippene er
redusert, slipper slakteriet a
hygge renseanlegg.

Små investeringer
—— Slike tiltak trenger sjelden
store investeringer. [)et dreier
seg som oftest om å endre
rutiner. Det trengs en bevisst
holdning hos ledere og mel
lomledere og et godt samar
beid med (le ansatte, sier Knut
Onsager. Han legger til at
tiltakene ofte har positive
ringvirkninger; det øker
miljøengasjementet generelt
hos de ansatte.

Onsager håper rapporten
kan bidra til at Ilere nær—
ingsmiddelbedrifter setter i
gang miljøtiltak, og han
opplhrdrer bransje- og
næringsorganisasjonene til a
bidra med inibrmasjon til sine
medlemmer.

Selskapet skriver i uttal
elsen at verneplanen må ta
hensyn til: «...øyas nasjonale
og strategiske betydning for å
kunne drive en sikkerhets
messig og økonomisk forsvar
lig leting og eventuell frem
tidig utvinning av olje og gass
i området...»

Bør vurdere mineraler
De ønsker også at det skal
gjøres en vurdering a hvilke
mineraler som finnes og hvor
drivverdige de ei.

I (lag har vervarslinga for
Nord-Norge en meterologisk
stasjon P øya. I tillegg har
Telenor og Forsvarets tele- og
datatjeneste en telekonimuni—
kasjonssentral.

Lite miljøvern
i dansk bistand

Danskene er ikke flinke
nok til å integrere miljø-
hensyn i bistanden, viser
en ny rapport.

Det danske fiilketinget har
vedtatt at miljohensyn skal
være integrert i histanden.
Men det kniper når malset
tingene skal settes ut i praksis.
Det sier rådgivningsfirmaet
Rambøll som har vurdert
Danida (Danish agency for
international development
assistance). Det skriver avisen
Information.

Rapporten anbefaler blant
annet at en ny administrativ
enhet skal dokumentere og
overvake kvaliteten på miljø-
arbeidet.

Bistandsminister Poul
Nielson avviser dette som
unødvendig byrakrati. i [an
mener dessuten at miljø ikke
er hovedsaken ibr mottaker—
landene.

Det er bare et aspekt ved
bistandsprosjektene, mener
han.

Sagt og skrevet

— ingen har
fullført

«Det er 13 år siden reglene
om hvordan kjemikaliene
skal regisreres trådte i kraft.
En del kommuner har
begynt å registrere de
farlige kjemikaliene, men
ennå jar ingen t’uIltrt
arbeidet.»

i lå’ landets kommuner
bryter pålegg om å regis
trere livsfariige kjemikaliei;
forteller Arne .Jo/?uIIs(’n i
Kommunenes kjeniikalk’
forum til ‘lftenposten.

Vunnet slag

«I)et avgjørende slaget mot
dcii sure nedbøren kan være
vunnet. Men det vil ta lang
tid før livet i de utsatte
områdene blir som det en
gang var, i alle fall flere
tiår.»

!‘ei.skia,iiis/,ioloi. ii’ie

Hesthagen til l)agbladet

Neste århundre
«Grønn» skattemelding kan
tidligst framlegges neste år.
Så vil det gå både vinter og
vår før Stortinget får sagt
sitt. Det blir derfor neppe
grønne skatter i (lette
århundret.»

Leder i .4 rbeiderbladet
kommenterer ønsket om en
stortingsmelding om Grønn
skattekommisjon.

Går ikke i fengsel

«Sjol statsministeren har jo
innrømiriet at uthvggi ngen
var unødvendig. Ingen skal
få meg frivillig bak
murene.»

.4 Ita—aksjonist Mikkel
Eira har enna ikke betalt
sin bot pa 30 001) kroner
Dagbladet.

TV-aksjonen
«Vi er enige med lederen i
Småbrukarlaget. Torgeir
Strøm: En boikott vil slå
tilbake på bøndene selv.»

Fra leder i Nationen.

Det største problemet i
arbeidet med å redde det
skjøre miljøet i Arktisk,
blir å overtale land uten
for det arktiske området
til å ta seg sammen,
mener myndigheter og
urfolksledere i Canada.

— En mengde lbrurensninger
wmmer ikke fra arktiske land,

men utenfra. Den største
utfordringen blir derfor å
finne mater vi kan kan
hanskes med probleinkilder
som ikke finnes innenfor vare
grenser, sier Mary Simon,
Canadas ambassadør for
polarsaker, til IPS.

Simon er selv inuit fra
Kuujjuaq’u pa nordspissen av
Q uebec. Hun kommenterer
Arktisk råd som ble dannet i

Norge» skrev Statens
Forurensningslilsyn i 1991:
«Det kan forventes 4000
lekkasjer årlig fra omlag 300
000 nedgravde oljetanker.»
Men løsningen var underveis:
«Nye lbrskrifter i 1993 vil
forebygge skader gjennom
kontroll av tankenes tilstand».

Nedprioritert
Så enkelt var det imidlertid
ikke. I loringsrunden ble gjen
nomlort for fire år siden. Og
pa tross av fliren for akutt
forurensning og oppinerk
somhet rundt utslipp blant
annet i Akerselva i Oslo, er
forskriften ennå ikke vedtatt.
Àrsaken er i følge avdelings

forrige uke i Ottawa. Radet er
et organ av atte stater og tre
urfolksorganisasjoner. Stift
elsesmøtet drøftet særlig de
mange miljøproblemene som
folk i arktiske omrader er
utsatt for.

For tregt?
De arktiske omradene er en
pol som samler lbrurensning
fra resten av verden, ifiilge
Rosemary Kuptana, president
i lnuit Circumpolar Conftr—
ence(ICC). Organisasjonen
samler inuiter fra Canada,
Alaska, Grønland og
Russland.

— Selve maten vi spiser
trues av krefter utenfra SOIfl vi
ikke har kontroll over, sier hun.

Dyrene vi spiser er
forgiftet med PCB, DDT,
tungmetaller og radioaktivitet,
og dette kommer inn i

kroppen vår.

direktør Per Schive i Miljø
verndepartementet (MD) juri
diske avklaringer om hvem
som skal Ibreta inspeksjon av
de nedgravde tankene. 1 [an
inrommer ogsa at arbeidet er
blitt nedprioritert i departe
mentet. Forslaget skal etter
planen vedtas fir jul og settes
iverk fra årsskiftet. Men
Schive vil ikke garantere at
tidsplanen holder.

Ingen oversikt
Forarbeidet til forskriften er
gjort i Statens Forurensnings
tilsyn. SFTs oljevernavdeling
i Horten har i årevis jobbet
med saken, men ingen i av
delingen er i stand til å finne

Kuptana haper at Arktisk
råd kan gi medlemslandene og
urfolksorganisasjonene den
nødvendige diplomatiske
tyngden som ma til for å
presse fram flernasjonale
løsninger på forurensnmngs
problemene. Men hun frykter
ogsa at rådet ikke arbeider
raskt nok til å kunne mestre de
presserende oppgavene.

Dritten samles i arktis
— Bade som nasjonalstater og
urfolk må vi nå ikke bare drive
med strategi, men begynne å
gjøre noe, sier Kuptana. Men
eventuelle handlinger ma bero
i to år til det neste minister
radsmøtet i Artkisk rad.

ut nar arbeidet startet, og ber
oss ringe når saksbehandler
kommer tilbake 15. oktober.

Kom til Horten
De er heller ikke i stand til
å finne analysene de har fått
utført for å vurdere
kostnadene og nytten av den
nye forskriften. Seksjonssjef
Morten Hauge i SFTs
oljevernavdeling nøyer seg
med å presisere at de vil ha
mest mulig åpenhet om saken,
og at ingenting er hemmelig:
Vi skal få hjelp dersom vi
kommer til Florten.

Mellom ministerrådsmøt
ene skal arbeidsgrupper
komme med anbefalinger om
hvordan de sårbare øko
systemene i Arktis kan vernes.
Disse systemene er svært
mottakelig for miljøforand
ringer, blant annet global
oppvarming.

Kjemikalier
Arktis rammes ogsa ekstra
hardt av kjemikalier i atmo
sfieren. DDT og andre kjemi
kalier som anvendes i industri
og jordbruk i sørligere strøk,
blir værende i atmosfæren i
flere tiår før de havner i
Arktis.

Skeptisk til
Bjornøya-vern

Skumle oljetaiiker
Statens Forurens
ningstilsyn forventer
tusenvis av lekkasjer
hvert år fra landets
300 000 nedgravde
oljetanker. I årevis har
det vært jobbet med
en forskrift som skal
sikre kontrollen. For
skriften
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Regjeringspartiet er
mest enig med SV og
Frp i miIjovernsaker
viser avstemriingene
fra stortingsperioderi
1994/95. Men bare tre
prosent av sakene
Stortinget behandlet
var miljovernsaker.

N&M Bulletin
Audun Garberg
Norsk Samfunnsvitenskapelig
Datatjeneste (NSD) har gatt
gjennom Stortingets arkiv og
sett på partienes stemme
givning i forskjellige saker.

Arbeiderpartiet finner ofte
alliansepartnere i SV og Frp
når miljosaker er oppe til
votering. Ap er enig med disse
to partiene i nesten seks av ti
miljøsaker. Men det dreier seg
sjelden om de samme sakene.
SV og Frp er stort sett uenige
i miljøpolitikken, de stemmer

Å skaffe 90 000 bøssebær
ere er en større utford
ring for TV-aksjonen enn
å håndtere spredte bol
kottrusler.

N&M Bulletin
Jens P Toldnæs

Aksjonsleder Morten Eriksen
er overrasket over oppshigene
om at skogbruket na er skep
tisk til TV-aksjonen.

Man nærmer seg el
misbruk av TV-aksjonen lbr å
fa fram egne kampsaker. sier
han til N&M Bulletin.

Likevel hekymrer det ham
ikke så mye. Næringslivet er i

siget samtidig som den største
utfordringen i øyeblikket er å
ha 90 000 bøssehærere klare
den 20. oktober.

forskjellig i 70 prosent av
sakene.

Aller mest uenighet er det
mellom SV og Høyre, de er
uenig i 77 prosent av sakene.

— Dette er veldig viktig lhr
resultatet, sier han.

Næringslivet kommer
Forrige utgave av N&M
Bulletin kunne gi inntrykk av
at det bare var 30 bedrifter
som stotter årets TV-aksjon
«Miljø For Livet».

—— Dette er ikke helt riktig,
sier Eriksen.

Næringslivet stotter opp om
aksjonen pa veldig mange
mater, ikke bare gjennom ren
sponsor-støtte.

Norske bedrifter stotter
oss gjennom aksjekjøp. Av
kastmngen er riktignok ikke i

kroner slik næringslivet er
vant til, men kommer i stedt i
form av et bedre liv til IbIk i
den tredje verden.

På motsatt side av skalaen
ligger Senterpartiet og
Kristelig folkeparti som er
enig i 75 prosent av sakene.

Så langt har over 200 bedri
fter tegnet seg som aksje-
kjøpere. Aksjene koster hen
holdsvis 5000, 10 000 eller 50
000 kroner, I tillegg kommer
en rekke firmaer som, uten a
ha et direkte samarbeid med
TV-aksjonen, bidrar med
midler eller tjenester.

Få miljøsaker
Av de 1120 sakene Stortinget
behandlet i perioden 1994/95
har 3 I fatt merkelappen
«miljovern» av NSD. Av de
3 I miljosakene var dreide
hele 28 seg om statsbudsjettet
og det reviderte statsbud
sjettet. De tre andre sakene
var forslag angaende hand
lingspian mot C02-utslipp,
forslag om å stoppe kravet om
nitrogenrensing i avløpsvann
og lov om naturvern.

Antall saker som har flift
merkelappen «miljøvern»
varierer fra år til ar. I
stortingsperioden 1990/91 var
antallet 77. Etter den tid har
antallet holdt seg under Ii.mti.
I 1993/94 var antallet nede i
26 saker, mens det i 1994/95
altså var 31 mi’ljøsaker til
behandling i Stortinget.

1W Venstre og utbryterne
fra Frp er ikke med i
sammenligningen.

Stygge tall
for NINA
Norsk institutt for natur-
forskning (NINA) tjener for
lite penger. Nå må be
manningen reduseres.

Stiftelsen NINA har slitt med
driftsunderskudd i Ilere ar. Na
ma opptil 15 arsverk flernes,
skriver Adresseavisen. Pa et
ekstraordinært mote sist ohs
dag besluttet styret i NINA at
kostnadene skal reduseres med
ni millioner kroner over tre ar.

NINA er en privat stiftelse,
opprettet av Staten i 1988.
Instituttet tok •over oppgaver
som tidligere ar knyttet til Dir
ektoratet for naturforvaltning.

Det ble Ibrutsatt at NINA
skulle tjene penger pa opp
dragsforskning, kombinert med
en runnhevilgning fra staten.
Nå har grunnhevilgningen gått
ned uten at NINA har klart å
kompensere for dette gjennom
økte inntekter.

1orskerne mener at effekten
dv utslippene er den samme,
uansett blekingsmetode. De
har gjort forsøk på vann
organismer bade etter blek ing
med klordioksyd og hydro
genperoksid.

— Det ser ut til at fiskenes
allmentilstand blir dårligere av
utslippene, men effektene er
den samme for de to meto

Forere av storforurensende
biler i England kan i framtiden
bli puttet bak lås og slå.

Den britiske regjeringen
har offentliggjort en tiårsplan
for a bekjempe forurensning
fra biltral’ikken. Miljovern
ninister John Gummer for

klarte at planen skal forbedre
lufta i omrader der den er dår
lig, redusere helseproblemene
og få god lufikvalitet over hele

dene. Vi kan ikke se at pa
virkningen avhenger av klor
erte stoffer. Derimot har vi
mistanke om at det er stoflir i
selve veden som er gilbge lbr
fisken, sier Erik Nystrøm ved
det svenske Naturvårdsverket
til Svenska Dagbladet. I [an vil
ikke klassifisere den klorfrie
bl.ekemetoden som mer miljø-
vennlig enn bleking med
klordioksid.

SFT enig
Det vil heller ikke Inger Karin
Hansen ved Statens forurens
ningstilsyn.

— De svenske resultatene
samsvarer med informasjon vi
har fatt fra andre forsknings
miljøer, sier Hansen. 1-lun
forteller at flertallet av norske

landet innen år 2005. Det vil
bli innført et nytt system for
målig av luftforurensning,
samt satt nye krav til biler og
drivstoffi Iinifbrmerte betjen
ter for myndighet til a arre
stere sjaforer av biler som blir
ansett som et miljoproblem,
skriver nyhetshrevet Europe
Environment.

Planen heter «National Air
Quality Strategy».

trelbredlingsbedrifter i dag
bleker klorfritt. Av de tre som
bleker med klor, bruker to
klordioksid, mens én inntil
nylig har brukt klorgass.
Sistnevnte er imidlertid i ferd
med å avslutte virksomheten.

Milj øorganisasjonene har
hele tiden holdt på at klorfri
bleking er hest.

— Det var en klar
forbedring da det ble slutt på
bleking med ren klorgass.
Klordioksid er langt bedre,
men det vil fortsatt være risiko
for at helse- og miljofarlige
klorforhindelser dannes. Der-
[hr er det grunn til å lhrtstatt
stimulere helt klorfri bleking,
sier Terje Kronen, general
sekretær i Norges Naturvern
forbund.

GRIP FORUM 96 GRIP

Hvordan vil din virksomhet klare seg:
hvis miljøavgifter blir doblet?
dersom subsidier på miljøbelastning blir ernet?
når kundene vil kikke deg i miliøkortene?

Trussel eller mulighet?

A enig med SV og
Frp i Stortinget

Ny, svensk undersøkelse:

Greit med
kiorbleldng

Så ofte er regjeringspartiet er enig med forskjellige
partier i miljøsaker (tall i prosent):

60 -

50

40

30

20

10

Klorfri papirbleking er
ikke bedre for miljøet
enn bleking med små
mengder klordioksid,
mener forskere ved
universitetene i Stock
holm og Gøteborg.

N&M Bulletin
Sin Letine Nilsen

Fakta:

Bossebaerere er
viktigeste sak!

Bleking av tremasse kan
gjøres ved hjelp av klor.
Tidligere brukte man klor
gass. Det er i dag fhrhudt.
og man har gått over til
klordioksid. Klorfrie stotkr
som hydrogenperoksid.
oksvgen og ozon kan også
benyttes.
Klor og klorfbrbindelser
bryter ned ozonlaget hvis
det slippes ut i atmoslieren.
Hvis klor hinder seg til
organisk materiale kan man
få giftige klororganiske
forbindelser.

Kilde: og nu!jolekçikon

Sjåfører risikerer fengsel
Rica Sjølyst, 2. desember 1996

i

senter

Ulven tilbake i
Yellowstone
( ijen mntroduksjon av ulv i
verdens eldste nasjonalpark,
‘ü1lovstone i USA. har vært
eIE kkci. I fjor ble i alt 66

ulv satt ut og dyrene ser ut til
å formere seg bra. Ulven ble
utryddet i området i 192(1.
(US Fish & li ‘/d/I/c’ Seri’ice)

HSH DELTAR KONSTRUKTIVT
I MILJØDEBATTEN

-- HSH

“MILJØEFFEKTIvITET => STYRKET
KONKURRANSEEVNE FOR NORSKE

VIRKSOMHETER”
Plenumssesjon + 7 parallelle seminarer:

I. Miljøledelsessystemer og -rapportering
2. Miljørisiko ved kredittvurdering og investeringer
3. Personalutvikling: (<Naturlig Vis)) - for økt kompetanse
4. Bærekraftige lokalsamfunn - Lokal Agenda 21 i praksis
5. Miljøeffektive innkjøp - for lavere kostnader
6. Miljøeffektiv forretningsutvikling
7. Miljøledelse for eiendomsforvaltere
GRIP FORUM ‘96 er for deg som er involvert i strategiske
beslutninger knyttet til investeringer, markeds-, forretnings
og personalutvikling.

SETT AV 2. DESEMBER! Pris kr 500,-

El Ja, send meg fullt program (fax til 22 68 87 53)
El Vennligst send mer informasjon om GRIP senter
Navn

Virksomhet

Adresse

GRIP senter, Pb 8100 Dep, 0032 Oslo, tif 2257 3600, fax 22688753

Handels- og Servicenæringens
Hovedorganisasjon
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Etter det N&M l3ulletin har
grunn til å tro, er bade deh
amerikanske og den norske
lhrsvarsininisteren innstilt pa å
bidra til at Nikitin slipper fri.

I forrige uke undertegnet
lorsvarsministrene William
Perry og Jørgen Kosmo en
niiljoavtale med sin russiske
kollega Igor Rodjonov. Avtalen
gjelder et samarbeid om å
rydde opp i miljoproblemer
skapt av det russiske forsvaret.
Fire av seks pilotprosjekter gar
ut på a sikre radioaktivt avfiull.

Snakker med Bellona
I første omgang er prosjektene
sma og budsjettene deretter.
Men under pressekonferansen
der avtalen ble presentert, sa

Grensene for forurensning
fra blitrafikken avgjøres i
høst. Etter nærmere ti års
arbeid.

N&M Bulletin
Sir! Letine Nilsen

I disse dager foregar siste fin
puss pa de nye fi)rskriftene i
forurensningsloven. I Ivis alt
går etter planen skal retnings
linjene gjelde fra 1. januar
1997. Da er (lei nesten ti ar
siden arbeidet med forskriftene
startet.

Lang prosess
I fjor høst presenterte omsider
Miljøverndepartementet for
slag til forskrifter. Da hadde (le
vandret mellom departement—
ene, blitt kuttet, ut1’lt og om-
formulert gang pa gang. Resul
tatet var neppe (let mest revo
lusjonerende verden har sett,
og protestene lot ikke vente pa
seg. En storm av horings—

forsvarsminister Jørgen
Kosmo at det etterhvert kan bli
«uttellinger i hundremilli—
onersklassen». Med slike sum
mer i potten kan norske og
amerikanske myndigheter
stille betingelser. En slik be
tingelse er etter alt å dømme at
Nikitin Eir rettli.rdig behand
ling.

- Vi har flitt signaler om at
Nikitin—saken er sentral sett fra
norsk side. Hvis Nikitin skulle
bli dømt for a spre den type
informasjon han har gjort, ville
det fli konsekvenser for hade
organisasjoner og utenlandske
myndigheter. Det ville bli mye
vanskeligere for alle a jobbe
med miljokonsekvensene av
russisk militær aktivitet, sier
Thomas Nilsen i Bellona.

Og det er neppe bare norske
myndigheter som tenker på
denne maten. Denne uka sto
mote med Bellona pa timepla
nen ogsa til William Perrys
statssekretær Sherri (ioodman.

uttalelser kritiserte forskriftene
for å ha et altfor lavt ambi
sjonsniva.

— Vær streng
- Still strenge krav, men legg

inn en overgangsperiode, opp
fordrer professor Per Kristen
Mydske ved Institutt for Stats
vitenskap pa Universitetet i
Oslo. I lan mener det er viktig å
signalisere et høyt ambisjons—
niva, samtidig som retnings
linjene er realistiske.

— Det ligger stor symbol-
verdi strengere forskrifter.
Samtidig ma man forholde seg
til den praktisk e virkeligheten.
hvis man vedtar strenge ret
ningslinjer og ikke iverksetter
tilstrekkelige tiltak, vil tilliten
svekkes betraktelig. Det kan
derfor være lurt å legge inn en
overgangsordnmg som gir rom
for gradvis tilpasning. mener
Mydske, som oppibrdrer til
bruk av bade pisk og gulrot.

Interessen for Nikitin-saken
gar helt til topps i det ameri
kanske lbrsvarsdepartementet.

Det lyktes ikke N&M Bulle
tin a fa tak i forsvarsminister
Jørgen Kosino fir vi gikk i
trykken mandag formiddag.

Amnesty støtter Nikitin
Nikitin har ikke bare ministre
pa sin side: Sist uke kom
Amnesty International med en
1ldig rapport om prosessen
mot Bellona-medarheideren. I
rapporten karakteriserer Amn
esty saken som en tilbakeven
ding til Sovjetstatens praksis.

Aleksandr Nikitin har sittet
fi.mgslet i St. Petersburg siden
1bruar i ar, anklaget fir spion
asje. Nikitin og Bellona har
hele tiden understreket at all
informasjon han er anklaget
for å ha spredd, stammer fra
impne kilder. Amnesty Interna
tional støtter denne fram-
stillingen.

Det er FSB, etterfolgeren

En del av argumnenta
sjonen til samferdselsdeparte
mentet gar pa at strengere
retningslinjer vil skape uorden
i systemet til foraltningen.
Det er et reelt argument, men
ikke et politisk, sier Mydske.
Ilan poengterer at lovverk og
institusjoner må tilpasses
miljomalene. Ikke omvendt.

Liten effekt
Stort sett alt som var av
helseniyndigheter, stoyfaglige
og rnilj øfaglige institusjoner
og en samlet miljobevegelse
reiste btst mot lbrslaget til tur—
skrilier. Det samme gjorde
Arbeidstilsynet. LO, 15 av
fylkesmennene og en rekke
kommuner. Av de rundt 160
uttalelsene som kom inn,
mente et stort flertall at til—
taksgrensene vil ha liten effi.kt
pa iorurensnmg og stoy.

Statens forurensningstilsyn
regnet ut den samlùnnsoko

etter gamle KGB, som vil ha
Nikitin dømt. Paragrafen han
er siktet etter har dodsstriiff
som straF1jramme.

Saken kan komme for retten
for jul. FSB vil helst fore saken
for en militær domstol, men
den russiske konstitusjonsdom
stolen har avsagt en kjennelse
som betyr at saken skal fram
for en vanlig, sivil rett, i Ivis det
går sånn øker Nikitins sjanser
Ibr en rettferdig rettsak.

20.000 underskrifter
Ilittil har omlag 20.000 nord
menn skrevet under på opprop
om at russiske myndigheter mi
frigi Aleksandr Nikitin. Blani
annet har lokallag av Natur
vernforbundet og Natur og
Ungdom vært i sving. Nilsen
oppfordrer alle nordmenn som
har samarbeidsmoter med
russiske myndigheter om a ta
opp saken med dem.

Interessert i underskriftslis
ter? Ring I3ellona, 2238 2410.

nomiske gevinsten ved å skjer
pe grensene. Helsemyndig
hetene påpekte at tiltaks
grensene i iorskriftene var lav
ere enn i eksisterende lovverk.

Et tilbakevendende argu
ment, blant annet fra miljø—
organisasjonene. var at for
skriftene bare ville hjelpe en
bitte liten del av alle de som er
plaget av utslipp eller støy fra
samferdselssektoren.

Sluttspurt
I februar var de siste uttal
elsene pa plass hos Miljøvern
departementet. Siden da har
man jobbet med a Ei tak
ytterligere flikta om forurens
ningsniva og lonnsomheten
ved forskjellige tiltak. Na er de
inne i sluttspurten, og regjer
ingen vil høyst sannsynlig
behandle saken i oktober. Da
settes forskriftene ut i livet ved
årsskiftet.

Miljøorganisasjoner i USA
har igangsatt en større
protest mot hogst i ver
dens største kyståreal
med redwood-skog.

IPS
Pratap Chatterjee

De 2,32 millioner mål med de
eldgamle gigantiske trærne
ligger i Tleadwaters pa den
nordostlige tippen av Cali
ibrnia. Området er også ver-,
dens største privateide red
woodskog. Det 127 år gamle
San Francisco-selskapet Paci -

ic Lumber, datterselskap av
Maxxam mc., eier skogen.
Maxxams leder, Charles I lur
witz, klarte å slå under seg
skogen for vel ti ar siden.

Stanset ved dom
Siden den gang har det vært
flere sok smal mot selskapet
for hogst i området. Pacific
Lumbers skulle sette i gang
hogst for et år siden da en
lokal dommer stanset sel
skapet ved å palegge ett års
utsettelse. Fristen løp ut
søndag 15. september, men
senator L)ianne Fem nstein fra
California klarte å Ei hogsten
utsatt ytterligere et par uker.

Miljoaktivistene tok likevel
ingen sjanser og mandagen
Iter dommnerens frist var

utløpt, ble veien inn til skogen
sperret av en bil med to
aktivister fastlenket til den.
Andre lenket seg flist til
bomnmene og kastet vekk
noklene.

Dagen for ble over 1.000
menesker arrestert etter et
fredelig demonstrasjonsmote i
byen Carlotta.

— Vi protesterer mot den
skandalose hogsten som
Paeific Lumber driver. Vi ma
redde et okosystem, sier Trace
Katelman fra miljokoali—
sjonen Trees Foundation.

Miljøvernorganisasj onen
har kjempet i ti ar for a redde
I leadwaters ved lobbyvirk
somhet, soksmål, folkemoter
og andre virkemidler.

En ny EU-forordning
skaper bekymring i
okologiske miljøer.
Den stiller strenge
krav til okologisk
husdyrhold.

N&M Bulletin
Sir! Lehne Nilsen

Et mulig krav om at alt
fôret skal være okologisk
dyrket kan bli vanskelig å leve
OPP til. Dessuten kan det
bremse utviklingen av økolog
isk landbruk. Det sier Emil
Mohr i Debio, organisasjonen
som godkjenner og kontrol—
lerer økologiske landhruks
produkter.

I dag far norske oko-bonder
bruke 20 prosent ikke-okolog
isk fôr. Dersom kommisjon-

ens forslag til ny forordning
blir vedtatt, må alt fôr være
økologisk dyrket. I en over
gangsperiode ut år 2000 skal
det imidlertid være tillatt med
10-20 prosent ikke-okologisk
får. Fordi Norge er med i
EØS, vil EU-forordningen
også innføres i Norge.

Kravet kan bli vanskelig
å innfri på sa kort tid, særlig i
deler av Norge hvor det ikke
er mulig a dyrke korn. Bare én
mølle produserer økologisk
kraftfôr her i landet, og jeg
tviler på at det vil være mulig
a Et til en rask økning i
produksjonen, sier Mohr. I lan
har vanskeligheter med a se
tor seg et system med ensidig
okologisk korndrift for
(lyrefôr.

Myndighetene kritisk

— Okologiske gårder skal ha
allsidig drift. Dersom (le pro
duserer korn, er det forst og
fremst til menneskemat eller
til egne husdyr.
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Cuba studerer alternative
energikilder når landet
leter etter løsningen på
de siste seks årenes kraft
krise. Solenergi seiler opp
som en av de beste
losningene.

I et proveprosjekt skal 700
skoler pa landsbygda på Cuba
installere solcellepaneler som
forsyner dem med elsktrisk
strøm. Prosjektet er et sam
arbeid mellom organisajonen
Eurosolar og Departementet
for vitenskap, teknologi og
miljø pa Cuba.

— Solenergi er den eneste
metoden a frigjøre seg fra de
landene som kontrollerer
brenselsmarkedet, sier Enrico
Turrini, visepresident i
Lurosolar.

Problemet med solenergi er
at det er dyrt å instalere

tekriologien som må til.
Men cuhanske eksperter

mener 1et er hest ikke å «gifte
seg» med verken den ene eller
den andre kraftkilden, men
lete etter hva som er den beste
inetoden ibr hvert sted.

For øyeblikket studeres
mulighetene for a lage strøm
av biomasse fra sukkerrør,
som ifølge overslag fra
eksperter vil kunne produsere
15 ganger så mye energi som
(let som trengs i hele
sukkerindustrien, Cubas frem
ste eksportnæring.

For øyeblikket er det 47
prøveprosjekter med bruk av
alternativ energi på Cuba. De
irinbefatter bruk av biomasse
fra sukerrør og trar, biogass,
vannkraft, solenergi. jord-
varme og vindkraft.

(IPS)

Oktober: Internasjonal fag—
messe for miljorettet utstyr
og teknologiske tjenester,
Lyon. Mer info: Franske
fagmesser, 2242 1860.
8. oktober: Mote om Norsk
Jernhaneplan 1998 — 2007
hos Vegdirektoratet i Oslo.
Påmelding til Tøl. tif. 2257
3800.
10. oktober: I i obrense Idag
en ‘96. Norges Varemesse,
Oslo. Mer info: 6384 0414.
14. — 18. oktober: TOl
kurset ‘96. Transportøkono
misk institutt. Mer info:
Kirsten Vaas, 101. tlf. 2257
3800.
15. 16. oktober: Trans
portdagene ved Høgskolen i
Molde. Mer info: 5151 6855.
16. — 17. oktober: Olishore
dritt og vedlikehold, med
hl.a. miljø som tema, i Berg
en. Arrangør: Norsk Petrol
eumsforening, til’. 5599
7236.
20. oktober: « Mi ho for
livet». NRKs TV-aksjon til

lednino» — konferanse om
sikkerhet, helse, kvalitet og
miljø i Stockholm. Arrangør:
I nstitute for International
Research Xl). Tif. 0046 823
0210.
23. — 29. oktober: Inter
nasjonal skogskon6ranse i
Kuusamo, Finland arrangert
av Taiga Rescue Network.
Mer info.: 00 358 0630 300.
4. — 15. november: For
handlinger om biodiversitets
konvensjonen, Buenos Aires.
5. 6. ni o em 1)1’ r: Rense—
dager i Grimstad. Fagsem i

nar om biologisk kstbr
nitrogrenfjerning og slam
behandling. Arrangert av
I lo’, skolen i Agder. Grim
stad kommune og NKF. Mer
inlo: 3725 3000.
13.— 17. november: World
Food Summit i Roma. lS
konferanse om matvare
sikkerhet.

Solenergi kan løse
Cubas kraftkrise

Miljøkalenderen

inntekt for miljovern.
23. — 25. oktober: «Miljø-

Fiskerifor5knirlg L7icrar til
:jt

PLM MOSS
GLASS DIVISION

KVÆRNER satser på miljøet
«Mer miljø per krone))

Har du et biprodukt -

VESTA MARINE —

The First Choice
ofQuality Operators

«es

avløpsslam, avfall eller slam?

VI’ har teknologien og prosesser for rensing,
tørking og genvinning av verdifulle ressurser

for kommuner og industri.

Kværner Eureka as
Pb 38, N3401 tier
TIf. 32 85 90 00
Faks 32 85 94 40
v/Rolf Birketvedt

Kværner Water Systems a.s
Pb 62, N.3401 Lier
Tif. 32 85 90 30
Faks 32 85 90 45
v/Unn Orstein
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Mer soppel or hvert år
Ola og Kan satt ny
norsk rekord i 1995.
Den nye rekorden i
årlig produksjon av
soppel lyder på 289
kilo. Heldigvis er det
også foretatt en
bestenoteririg i
gjenvinning.
N&M Bulletin
Jens P Toldnæs

Vi produserer stadig mer av
fall, viser tall fra Statistisk
sentralbyrå. I 1995 leverte
hver innbygger 289 kilo hus
holdningsavfall til den kom
munale renovasjonsordningen.

Husholdningsavfall bestar
blant annet av matrester, cm
ballasje, papir og hageavfall.

Dette er en økning pa 36
kilo fra 1992, da den forrige
undersøkelsen ble foretatt. Vi
er også blitt dobbelt så flinke
til . gjenvinne a1tll.

Mer gjenvinning
Totalt leverte husholdningene
inn 1,26 millioner tonn avfall i
fjor. Av dette ble 230 tusen
tonn, eller omlag 18 prosent,
levert videre til niaterial
gjenvinning. Det heyr at hver
innbygger gjenviirner et kilo
avfall per uke. Tilsvarende tall
for 1992 var omlag 0,5 kilo
per uke.

Selv om vi stadig blir
flinkere Ilinkere til å gjenvinne

produserer vi så mye avfall at
mengden som ikke går til
gjenvinning likevel økte med 9
kilo per innbygger.

Halvparten kildesorterer.
Omlag halvparten av alt av
fallet som ble jenvunnet, ble
var det husholdningene som

sorterte. Resten ble samlet inn
fra containere plassert i nabo
laget eller på avfallsanlegget.

Ved utgangen av 1995 var
det innfirt kildesortering med
hentesystem i 234 av landets
435 kommuner. Dette omfatter
omlag halvparten av beihlk
ningen.

Papir og papp dominerer

Av i alt 230 000 tonn avfall
som ble sendt til gjenvinning,
utgjorde papir, papp og kart
ong over halvparten, eller om
lag 57 prosent. For metall og
glass er tallene henholdsvis ni
og syv prosent. I lageavfall
utgjorde 12 prosent. Papir og
papp er ogsa den fraksjone’
som økte mest, og er mer enig
fordoblet siden 1992. Gjenvin
ningen av glass har okt med 36
prosent.

Gjenvinning av plast er
fortsatt liten. 11995 gikk bare
1054 tonn til gjenvinning. Det
utgjør omlag 0,5 prosent av
den totale mengden gjenvun
net husholdningsavfall.

DEN STØRSTE FORSKJELLEN PÅ
PIGGDEKK OG PIGGFRIE VHIITERDEKK

ER TONNEVIS AV ASFALTSTØV.

Har jevn gripe
evne i hele
dekkets levetid—..

Har like god eller
bedre framkom
melighet som
piggdekk. Piggdekk
gir fordeler på våt is.

Er bedre enn pigg
dekk både på tarr—
og våt asfalt.

Forurenser mye
mindre enn pzggdekk.

Anerkjente piggfrie
dekk har samme

_—prisnivå som aner
kjente piggdekk.

SNAKK MED NOEN SOM KJØRER MED PIGGFRIE VINTERDEKK!
Statirn vegv.s.n

USUNT, KOSTBART OG TRAFIKKFARLIG Et godt piggfritt vinterdekk:

Daglig sender piggdekk tonnevis av

heleskadelig asfaltstøv opp i lufta.

Astma- og allergiplager griper

om seg på en skremmende måte.

Piggdekkene lager også dype hjul-

spor hvor det lett oppstår vannpla

ning og ulykker. Alt for mange lider

og betaler dyrt for vår utvitenhet om

piggfrie vinterdekk.

Gir mindre støy._.—
og bedre komfort.

Er sidestilt med
—piggekk hos for

sikringsselska pene.

Du kan skifte dekk
.._uavhengig av tids-

bestemmelsene
for piggdekk.

DET1’E KAN VI GJØRE NOE MED!

Det finnes en enkel løsning på disse

store problemene. Vi kan skifte til

piggfrie vinterdekk! Så gode som

piggfrie vinterdekk nå har blitt, er

det vanskelig å finne gode grunner

for fortsatt å kjøre med piggdekk -

spesielt i storbyene. Da kan vi legge

om i god tid og kjøre trygt når den

første vintcrdagen plutselig kommer.
Kjer piggfritt, tilpass [arten og

hold avstand.


